



## جائزة محمد بن راشد آل مكتوم للإبداع الرياضي تلهم نخبة جديدة من المبدعين في الدورة 12

مطر الطاير: الجائزة تثنى الإنجازات العربية الإبداعية في جميع المجالات  
مجلس الأمناء يبحث الاستعدادات ويطلع على ما تم إنجازه في خطط العمل

تثنى مجلس أمناء "جائزة محمد بن راشد آل مكتوم للإبداع الرياضي" إحدى "مبادرات محمد بن راشد آل مكتوم العالمية" الإنجازات العربية الرياضية التي تحققت في عام 2022، وفي مقدمتها التنظيم الرائع لنهائيات كأس العالم لكرة القدم 2022 في قطر، والنتائج الكبيرة التي حققتها المنتخبات العربية في البطولة وفي مقدمتها وصول منتخب المغرب إلى دور نصف النهائي للبطولة كأول منتخب عربي وأفريقي يصل إلى هذا الدور المتقدم في تاريخ البطولة.

وأكد معالي مطر الطاير رئيس مجلس الأمناء، أن الجائزة تتابع وتثنى الإنجازات العربية في جميع المجالات وعلى مختلف المستويات وسيكون الجميع مرشح للتنافس للفوز بفئات الدور الثانية عشرة، وقد كانت الحصيلة العربية في نهائيات كأس العالم 2022، مشرفة سواء على مستوى التنظيم والتعامل مع المنتخبات المشاركة وال جماهير الكبيرة والإعلام العالمي في جميع تفاصيل البطولة، وكذلك على مستوى أداء المنتخبات العربية وخصوصا المنتخب المغربي الشقيق الذي حقق نتائج رائعة وتاريخية، ومنتظر إبداعات عربية فردية وجماعية ومؤسسية في جميع المجالات خلال الفترة المقبلة.

جاء ذلك خلال الاجتماع الثاني لمجلس أمناء الجائزة، في تشكيلته الجديدة الذي عقد في مقر مجلس دبي الرياضي برئاسة معالي مطر الطاير رئيس مجلس الأمناء، بحضور خالد علي بن زايد نائب رئيس المجلس، والأعضاء: الدكتور حسن مصطفى، ومصطفى براف، وعائشه غراد علي، وأحمد مساعد العصيمي، ومنى بوسمرة، والدكتور خليفة الشعالي، وموزة المري أمين عام الجائزة، وناصر أمان آل رحمة مدير الجائزة.

وأكد رئيس مجلس الأمناء خلال الاجتماع، أن عام 2022 كان عاما مميزا للرياضة العربية وخصوصا كرة القدم وأن الجائزة تثنى وتدعم المبدعين وتكريمهم تقديرا لإنجازاتهم وجهودهم الكبيرة وتحفيزا لجميع الرياضيين على السير في نهج الإبداع الذي يتطلب موهبة



كبيرة وتخطيط علمي وعملا دؤوبا ومثابرة لتحقيق الأهداف التي يشكل شعار "لا للمستحيل" محورا لها.

نخبة جديدة من المبدعين

واطلع مجلس الأمناء على سير عملية الترشح للدورة الثانية عشرة التي فتح باب الترشح فيها مطلع شهر أبريل الماضي ويستمر حتى يوم 31 أغسطس 2023، وتم تحديد فترة الإنجازات المؤهلة للتنافس للفوز بفئاتها، وهي الفترة من 16 سبتمبر 2021 وحتى 31 أغسطس 2023، وحدد موعد تكريم الفائزين ليكون خلال شهر يناير 2024، والتأكيد على استمرار فتح الباب أمام مشاركة الجمهور في التصويت على اختيار الفائزين من فئة الناشئين الستة المرشحين للمرحلة النهائية حيث يكون لتصويت الجمهور نسبة 50% من النتيجة النهائية ويكون لقرار لجنة التحكيم نسبة 50% من النتيجة النهائية. وتم التأكيد خلال الاجتماع على مساهمة الجائزة في رفع التنافس الرياضي إلى مستويات عالية من خلال التأكيد على فوز من يقدم أداء إبداعيا في المجالات الإدارية والفنية الرياضية والتنافسية على مستوى الأفراد والفرق والمؤسسات في دولة الإمارات والوطن العربي والمؤسسات العالمية، وستواصل العمل على أن يكون الفائزين في الدورة الثانية عشرة من المبدعين في مجالاتهم ليكونوا إضافة عديدة ونوعية لمن تم تكريمهم خلال الدورات الاحدى عشرة الأولى والذين بلغ عددهم 258 فائز من مختلف الرياضات والمستويات من بينهم 124 من دولة الإمارات، 116 من الدول العربية، 18 من الاتحادات والمؤسسات الرياضية العالمية، وقد توزعوا على مختلف فئات الجائزة حيث أن منهم 188 على المستوى الفردي، 21 على المستوى الجماعي، و49 على المستوى المؤسسي.

الخطة التنفيذية

وتم خلال الاجتماع الاطلاع على ما انجز من الخطة التنفيذية للدورة الثانية عشرة للجائزة، وتقارير اللجان العاملة التي عقدت اجتماعات خلال الفترة الماضية ووضعت خطط خاصة بكل منها وباشرت بالتنفيذ، وهي: اللجنة الفنية التي يترأسها الدكتور خليفة الشعالي عضو مجلس الأمناء، وتضم عبدالصمد حسين نائبا للرئيس، والأعضاء: الدكتور محمد الأنصاري،



وشيخه الجرمن، والدكتور سعد شلبي ، والدكتور ناجي إسماعيل مدير القسم الفني بالجائزة منسقاً، ولجنة التحكيم التي يترأسها مصطفى براف عضو مجلس الأمناء ، وتضم أحمد مساعد العصيمي عضو مجلس الأمناء نائباً للرئيس، وعضوية: طارق الجناحي، ومريم بن لاجح ، وعبير الخاجة ، والدكتور ناجي إسماعيل منسقاً، ولجنة الاتصال والتسويق التي تترأسها موزة المري الأمين العام للجائزة، وتضم سارة المضرب نائباً للرئيس، وعضوية: عادل العوضي، وسامي عبد الامام، وحسام أبو الفتوح أخصائي رئيسي بالجائزة منسقاً.

### 2597 مترشح خلال 11 دورة

وكانت الجائزة قد تسلمت خلال الدورات 11 الماضية 2597 ملفاً للمرشحين من بينهم 748 من دولة الإمارات و1621 من الدول العربية و228 على المستوى العالمي، فيما بلغ عدد المترشحين للدورة 11 وحدها 409 رياضياً ورياضية حققوا مجتمعين 300 إنجاز رياضي، و29 ابتكار رياضي، و26 إنتاج علمي رياضي، و54 مشروع ومبادرة وبرنامج رياضي. ويتيح التنوع الواسع في فئات الجائزة التنافسية والتقديرية المجال لكل مبدع في مختلف التخصصات الرياضية لنيل فرصته في التنافس للفوز بالجائزة الأعلى والأكبر في القطاع الرياضي، كما أن الأمانة العامة للجائزة تتواصل مع مختلف المؤسسات الرياضية في دولة الإمارات والوطن العربي والعالم لدعوتها للترشح وتعريفها بمحور التنافس المؤسسي للدورة والفترة المعتمدة للإنجازات المؤهلة للتنافس على فئات الجائزة، ومن الجهات التي يتم في كل دورة توجيه الدعوات لها للمشاركة، المنظمات الرياضية الدولية التي تضم 204 لجنة أولمبية وطنية و178 لجنة بارالمبية و33 من الاتحادات الرياضية الدولية للرياضات الأولمبية الصيفية و7 اتحادات رياضية دولية للرياضات الأولمبية الشتوية، وكذلك مع 69 اتحاداً ولجنة أولمبية وطنية عربية و34 من الاتحادات الدولية المعترف بها من اللجنة الأولمبية الدولية والتي ستكون مدعوة للتنافس على الفوز بالفئة المؤسسية، فيما يتنافس الرياضيون من لاعبين ومدربين وإداريين وحكام وفرق أندية ومنتخبات من دولة الإمارات والوطن العربي للفوز بالجوائز الفردية والجماعية.

وأكد مجلس الأمناء أن الجائزة حافظت على قيمة الجوائز المالية التي يتم توزيعها في كل دورة، حيث تبلغ قيمة الجوائز 7 ملايين و500 ألف درهم وهو مبلغ يزيد على مليوني دولار



أميركي و تأتي المحافظة على قيمة الجوائز من أجل دعم الرياضيين واستمرار تشجيعهم وتكريمهم بجوائز هي الأكبر على الإطلاق في الجوائز الرياضية على مستوى العالم ، كما تمت المحافظة على فئات التنافس في الجائزة الى جانب الفئات التقديرية الخاصة، وكذلك استمرار تكريم فئة الناشئين بنفس الآلية المتبعة وهي منح الجمهور حق التصويت لرياضيهم وأن يتم حساب النتيجة النهائية بنسبة 50% للجمهور ومثلها لقرار لجنة التحكيم على أن تكون فترة تصويت الجمهور من 1 نوفمبر 2023 وحتى يناير 2024.

### شخصيات رياضية دولية

يضم مجلس أمناء الجائزة شخصيات قيادية في مختلف مجالات العمل الرياضي ومن مختلف الجنسيات ومن بينهم شخصيات تتولى مناصب رياضية دولية كبيرة وهم : د. حسن مصطفى رئيس الاتحاد الدولي لكرة اليد لأكثر من 25 سنة وتم تجديد رئاسته للاتحاد الدولي للدورة السادسة على التوالي، وهو يشغل عضوية مجلس أمناء الجائزة منذ انطلاقتها في العام 2008 ، كما يضم مجلس الأمناء عضوين جديدين هما مصطفى برف رئيس اللجنة الأولمبية الوطنية الجزائرية وعضو اللجنة الأولمبية الدولية، والذي أعيد انتخابه رئيساً لاتحاد اللجان الأولمبية الأفريقية بتاريخ 25 مايو 2021، كما شغل منصب رئيس الاتحاد الجزائري لكرة السلة سابقاً، وكذلك عايشة غراد علي رئيسة اللجنة الأولمبية الوطنية في جيبوتي وعضو اللجنة التنفيذية باللجنة الأولمبية الدولية من العام 2012، وعضو لجان التعليم الأولمبي والمرأة في الرياضة، كما شغلت سابقاً منصب نائبة رئيس اتحاد جيبوتي لكرة اليد.

شرح صورة:

شعار مبادرات محمد بن راشد آل مكتوم العالمية

شعار الجائزة

الطائر وأعضاء مجلس الأمناء خلال الاجتماع



مبادرات محمد بن راشد آل مكتوم العالمية  
Mohammed Bin Rashid  
Al Maktoum Global Initiatives



جائزة محمد بن راشد آل مكتوم للإبداع الرياضي  
Mohammed Bin Rashid Al Maktoum  
Creative Sports Award

## Board of Trustees of “MBR Creative Sports Award” praises Arabian Sports Achievements in 2022

### The Board of Trustees discusses Preparations for the 12<sup>th</sup> Edition of the Award

The Board of Trustees of “Mohammed Bin Rashid Al-Maktoum Creative Sports Award”, one of “Mohammed Bin Rashid Al-Maktoum Global Initiatives”, has praised the Arabian sports achievements, attained during 2022, top of which is the remarkable organization of the FIFA World Cup Finals in Qatar besides the distinguished results of the Arab National Teams in this Championship, the most eminent of which is the qualifying of the Moroccan National Team to the semi-final stage, as the first Arabian & African Team to qualify to such advanced stage in the Championship’s history.

H.E. Mattar Al-Tayer, the Chairman of the Board of Trustees, confirmed that “MBR Creative Sports Award” follows and appreciates the Arabian achievements in all fields & levels, referring that all creative persons & entities are eligible for nomination to win the various categories of the 12<sup>th</sup> edition of the Award, stating that the Arabian outcome in the World Cup 2022 was excellent regarding the level of the organization, Arab teams’ performance, massive presence of fans & public and media coverage, with particular focus to the distinctive performance & historical results of the Moroccan National Team. We are also looking forward to further Arabian individual, team & corporate creativities in all fields during the upcoming period.

This came during the second meeting of the Board of Trustees, convened at Dubai Sports Council’s premises, chaired by H.E. Mattar Al-Tayer, the Chairman of the Board of Trustees, in the presence of Mr. Khalid Ali Bin Zayed, Deputy Chairman of the Board of Trustees, and the other Board’s members; these are: Dr. Hassan Mustafa, Mustafa Parav, Aisha Grad Ali, Ahmed Musaed Al-Osaimi, Mona Bousmara, Dr. Khalifa Al-Shaali, Moza Al-Marri the Secretary General of the Award and Naser Aman Al-Rahma the Award’s Manager.

H.E. the Chairman of the Board of Trustees affirmed that 2022 was distinguished for Arabian sports, especially in football field. “MBR Creative Sports Award” praises & supports creative sports persons & entities, honors them toward their great achievements and encourage them to attain further success & creativity, based on skills & scientific planning.



The Board of Trustees reviewed the progress of nomination for the 12<sup>th</sup> edition of the Award, which was commenced since last April and will continue up to 31<sup>st</sup> Aug. 2023, stating that achievements which are eligible to compete in the various categories of the Award, should be attained in the period between 16<sup>th</sup> Sept. 2021 & up to 31<sup>st</sup> Aug. 2023, taking into account that the awarding ceremony will be held in Jan. 2024. The door will remain open for public to vote for naming the winners from the six juniors' category who are nominated for the final stage, whereby the public votes will have 50% of the final result, and the referees' decision will also have 50% of the final result.

The meeting confirmed the MBR Creative Sports Award's contribution to raise the sports competition into higher levels through encouraging creative parties who attain excellence in administrative, technical & sports field in individual, team & corporate levels whether in UAE, Arab World or the international corporations. The last 11 editions of the Award have honored 258 winners in various sports & different levels; among them are 124 winners from UAE, 116 winners from the Arab World and 18 awardees from the world sports federations & corporations, who are all classified as follows: 188 awardees in the individual level, 21 awardees in the team level and 49 awardees in the corporate level.

#### Executive Plan:

The meeting reviewed the points achieved out of the executive plan of the 12<sup>th</sup> edition of the Award, and reports of the working committees, which have convened meetings during the last period and decided respective plans & commenced the execution process. MBR Creative Sports Award's working committees comprise: the Technical Committee, headed by Dr. Khalifa Al-Shaali, the Board Member of the Board of Trustees, & joined by Abdussamad Hussain Deputy Head of the Committee besides other four members; these are: Dr. Mohammed Al-Ansari, Ms. Sheikha Al-Jarman, Dr. Saad Shalabi & Dr. Naji Ismail the Head of the Award's Technical Sec. as Coordinator / Referees' Committee, headed by Mr. Mustafa Parav, the Board Member of the Board of Trustees, and joined by Mr. Ahmed Musaad Al-Ousaimi besides other four members; these are: Tariq Al-Janahi, Maryam Bin Lahej, Abeer Al-Khaja & Dr. Naji Ismail, as Coordinator / Communication & Marketing Committee, headed by Ms. Moza Al-Marri, the Secretary General of the Award, and contains Sarah Al-Madhrab, as Deputy Head of the Committee besides other three members; these are: Adel Al-Awadi, Sami Abdul Emam & Husam Abu Al-Fotouh as a Coordinator.

#### 2597 Nominees during the Last 11 Versions:

It is worth-mentioning that "MBR Creative Sports Award" has received during the last 11 editions 2597 nomination files, among them are 748 files from UAE, 1621 files from the Arab countries and 228 files from the other world countries, while the numbers of nominees for the 11<sup>th</sup> edition of the Award were 409 male & female athletes who have attained 300 sports achievements, 29 sports innovations, 26 scientific sports products and 54 sports projects, initiatives & programs.



مبادرات محمد بن راشد آل مكتوم العالمية  
Mohammed Bin Rashid  
Al Maktoum Global Initiatives



جائزة محمد بن راشد آل مكتوم للإبداع الرياضي  
Mohammed Bin Rashid Al Maktoum  
Creative Sports Award

The wide variety of the competitive & appreciative categories of the Award gives opportunities for each creative athlete in the different sports specializations to catch the chance to compete & win one of the various valuable prizes of this Award; the biggest & most precious in the sports sector. The Secretariat General of the Award communicates with various sports corporations in the UAE, the Arab world and the entire globe to invite them to submit nomination files and make them acquainted with the corporate competition's theme and the ratified period for achievements qualifying to compete in the various categories of the award. Top on the list of entities which are invited to participate in each version are the international sports organizations, which include 204 National Olympic Committees / 178 Paralympic Committees / 33 International Sports Federations for Summer Olympic Sports / 7 International Sports Federations for Winter Olympic Sports / 69 Arab National Olympic Federations & Committees / 34 international federations recognized by the International Olympic Committee, which will be invited to compete to win the corporation category. Athletes, including players, coaches, administrators, referees, clubs and national teams from the UAE and the Arab world will compete to win individual and teams prizes.

The Board of Trustees confirmed that the award has maintained the value of the financial prizes which are rewarded in each version, as the value of the prizes is Dhs 7.5 million, i.e. more than \$ 2 million, aiming to support the athletes and continue to encourage and honor them with valuable prizes; considered as the biggest ever among the sports prizes in the world.

The categories of competition in the award and the special appreciative categories are also maintained, besides the continuation of honoring the juniors category as per the same applicable mechanism; i.e. giving public the right of voting for their favorite athletes, taking into account that public votes will have 50% of the final result, and the referees' decision will have 50% of the final result, provided that public's voting period will be from 1<sup>st</sup> Nov. 2023 to Jan. 2024.

### **International Sports Personalities:**

The Board of Trustees of the MBR Creative Sports Award comprises leading personalities of multi-nationalities who serve in various sports fields & assume prominent international sports designations; these are: Dr. Hassan Mustafa, the President of the International Handball Federation for more than 25 years and his chairmanship for this International Federation has been renewed for the 6<sup>th</sup> successive term. He is a member in the Board of Trustees of the MBR Creative Sports Award since its launch in 2008.



مبادرات محمد بن راشد آل مكتوم العالمية  
Mohammed Bin Rashid  
Al Maktoum Global Initiatives



جائزة محمد بن راشد آل مكتوم للإبداع الرياضي  
Mohammed Bin Rashid Al Maktoum  
Creative Sports Award

The Board of Trustees is composed of two new members; these are: Mustafa Parav, President of the Algerian National Olympic Committee & Member of the International Olympic Committee, who is also re-elected as President for the African Olympic Committees Union on 25<sup>th</sup> May 2021. He had previously assumed the Office of the Chairmanship of the Algerian Basketball Federation. The membership of the Board of Trustees of the Award is also joined by Ms. Aisha Grad Ali, the President of the National Olympic Committee in Djibouti, Member of the Executive Committee in the International Olympic Committee since 2012 and Member of the Olympic Education and Women Committees in Sports. She had previously assumed the Office of Vice President of the Djibouti Handball Federation.